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REVISTA PRESEI 

 

 

 Sindicatele din Sanatate se opun ca personalul medical nevaccinat sa 

plateasca testul COVID-19. Acuzatii la adresa Ioanei Mihaila 

Sindicatul Promedica, USMR Alianta Medicilor si Federatia Hipocrat solicita 

ministrului Sanatatii, Ioana Mihaila, sa revina asupra deciziei ca personalul 

medical nevaccinat sa fie testat periodic de COVID-19 si sa plateasca acest test si 

doreste ca aceste costuri sa fie suportate de catre angajator. 

 

Sindicatul Promedica, USMR Alianta Medicilor si Federatia Hipocrat au transmis 

luni, printr-un comunicat de presa, ca saptamana trecuta, ministrul Sanatatii, Ioana 

Mihaila, a anuntat ca a fost definitivat ordinul care va impune testarea periodica a 

personalului medical nevaccinat, dar si obligativitatea platii testelor. 

 

Reprezentantii Sindicatului Promedica, USMR Alianta Medicilor si Federatia 

Hipocrat solicita revenirea asupra acestei decizii, despre care afirma ca incalca 

drepturile salariatilor din sistemul medical, precizand ca, potrivit legii securitatii si 

sanatatii in munca, "masurile privind securitatea, sanatatea si igiena in munca nu 

trebuie sa comporte in nicio situatie obligatii financiare pentru lucratori". 

 

"Asadar, testarea personalului medical privind COVID-19 sau alte afectiuni 

precum HIV, hepatita etc. se poate face, dar costurile sunt suportate de angajator. 

Nu ne opunem ideii de a testa personalul medical, ci manierei abuzive si incorecte, 

prin care Ministerul Sanatatii si Guvernul inteleg sa faca acest lucru. Sa nu scapam 

din vedere faptul ca in perioada de varf a pandemiei, cadrele medicale era testate 

sporadic", se arata in comunicat. 

 

Reprezentantii Sindicatului Promedica, USMR Alianta Medicilor si Federatia 

Hipocrat sustin ca unele cadre medicale doresc sa se adreseze instantei in legatura 

cu aceasta situatie. 

https://ziare.com/social/vaccin-covid/ordin-care-va-impune-testarea-personalului-medical-nevaccinat-1687955
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"Exista reactii ale cadrelor medicale decise sa actioneze in instanta pentru aceasta 

situatie. In acest momente, consideram ca ceea ce poate ajuta este comunicarea 

eficienta, colaborarea, deschiderea autoritatilor catre personalul medical si nu 

incalcarea drepturilor. Respectul si recunostinta pentru "eroii in halate albe" si 

"oamenii din linia 1" declarate public sunt incalcate prin impunerea suportarii unor 

costuri ce nu ar trebui sa fie suportante de cadrele medicale, ci de statul care vrea 

sa isi protejeze cetatenii", a precizat sursa citata. 

Ministrul Sanatatii, Ioana Mihaila, a declarat, miercuri seara, ca a fost definitivat 

ordinul care va impune testarea periodica a personalului medical nevaccinat, dar si 

obligativitatea platii testelor. Ea a afirmat ca a prezentat premierului Florin 

Citu principiile dupa care se ghideaza proiectul. Mihaila a precizat ca sanatatea 

pacientului trebuie sa fie pe primul loc. 

 

Sambata, Federatia "Solidaritatea Sanitara" a transmis un comunicat in care afirma 

ca obligarea la testarea periodica, pe costurile personale, a lucratorilor din sanatate 

care au imunitate constituie un abuz. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Protest la portul Constanța: angajații Agenţiei Române pentru Salvarea 

Vieţilor Omeneşti sunt NEMULȚUMIȚI de intenția ministrului 

Transporturilor 

Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, a anunţat că va desfiinţa Agenţia Română 

pentru Salvarea Vieţilor Omeneşti pe Mare (ARSVOM), iar acest lucru îi supără pe 

salariații agenției. Ei au ieșit luni, 5 iulie, și protestează în Portul Constanța. 

Această agenţie a fost în centrul unui uriaş scandal după ce în presă au apărut 

stenograme legate de intervenţia unor lideri PNL pe lângă ministrul 

Transporturilor, Cătălin Drulă, căruia îi cereau să le ţină oameni în funcţii. De 

altfel, agenţia respectivă a intrat în vizorul DNA. 

 

 

https://ziare.com/social/vaccinare-covid-romania/medici-nevaccinati-teste-periodice-obligatorii-banii-proprii-1688466
https://ziare.com/politica/stiri-politice/spitale-asigura-teste-covid-la-internare-1685449
https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/florin-citu/
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/catalin-drula_3148.html
https://www.stiripesurse.ro/catalin-drula-desfiinteaza-agentia-din-cauza-careia-liberalii-au-fost-prinsi-pe-stenograme_1878184.html
https://www.stiripesurse.ro/catalin-drula-desfiinteaza-agentia-din-cauza-careia-liberalii-au-fost-prinsi-pe-stenograme_1878184.html
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În aceste condiţii, Drulă a declarat că salută demersul procurorilor DNA care au 

început o investigaţie la agenţia aflată în subordinea Ministerului Transporturilor, 

acuzaţiile magistraţilor fiind de luare de mită, trafic de influenţă, constituire de 

grup infracţional, spălare de bani şi abuz în serviciu. 

Cinci persoane au fost plasate în arest la domiciliu de Tribunalul Constanţa, pentru 

o perioadă de 30 de zile, inclusiv directorul ARSVOM, Daniel Manole. 

”Noi aveam un control pornit la cererea mea, control încheiat care a ridicat o serie 

largă de probleme pe seria de achiziţii. Această agenţie va fi desfiinţată, am 

discutat şi cu premierul şi şi-a dat acordul, iar atribuţiile ei vor fi preluate de IGSU. 

De fapt nici nu-şi avea neapărat rostul, iar prin felul în care au acţionat vedem şi 

aceste acuzaţii. E un dosar în curs, va trebui să ajungă la final, arată că sunt 

suspiciuni mari de integritate, în orice caz de competenţe grave. Vom desfiinţa 

această agenţie”, a transmis Cătălin Drulă, duminică. 

Ministrul Transporturilor a mai anunţat că a dispus controale şi la celelalte instituţii 

care apar în stenogramele DNA şi că a dispus schimbarea conducerii acestora. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Marile noutăți din pachetul de reformă ”România educată”: examen de 

admitere la liceele unde cererea depășește oferta, plus reorganizarea 

inspectoratelor județene. Dan Barna: noua strategie va fi adoptată printr-un 

memorandum al guvernului 

Una dintre modificările în sistemul de educație preuniversitar prevăzute de 

proiectul ”România educată” discutat luni la Cotroceni de președintele Iohannis cu 

liderii coaliției este că liceele vor putea să își organizeze examene de admitere 

dacă cererea depășește oferta, a declarat pentru G4Media.ro vicepremierul Dan 

Barna. 

Examenul ar urma să fie organizat înainte de evaluarea națională, iar locurile 

neocupate în urma examenului de admitere vor fi ocupate prin repartizarea elevilor 

în ordinea mediilor de la evaluarea națională, a mai spus vicepremierul. 
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Printre subiectele discutate s-a numărat și accesul elevilor la cele trei rute 

educaționale la liceu (vocațional, teoretic și profesional), deși aceste rute există și 

în prezent. 

”Odată cu implementarea acestui sistem, elevii vor putea să aleagă ce tip de liceu 

urmează, dar vor putea mai facil sa se reorienteze in timpul ciclului educational. 

Este ca un sistem de vase comunicante, elevii se vor putea muta între ele, va exista 

flexibilitate pentru copii. Toate cele trei rute se încheie cu optiunea examenului de 

bacalaureat, și toți elevii de la oricare dintre rute pot merge la facultate dacă au 

trecut bacalaureatul. Însă elevii de pe ruta profesională au și posibilitatea obținerii 

unei certificări profesionale după clasa XI, care le permite să urmeze un colegiu 

tehnic”, a declarat Dan Barna pentru G4Media.ro. 

În ceea ce privește organizarea sistemului de educație, pachetul de reforme prevede 

spargerea actualelor inspectorate județene și împărțirea atribuțiilor lor între 

Centrele Județene pentru Învățământ Preuniversitar și Centrele Județene pentru 

Formare Continuă, Asistență și Resurse Educaționale. 

Cum vor fi realizate aceste modificări? ”În săptămânile viitoare vom aproba prin 

memorandum în guvern această strategie, apoi vor fi realizate propunerile concrete 

de modificări legislative”, a mai spus Barna. 

Luni, președintele Iohannis s-a întâlnit cu liderii coaliției USR PLUS, PNL , 

UDMR, premierul Florin Cîțu și ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, cărora le-a 

prezentat principalele direcții ale proiectului ”România educată”. Marți și miercuri, 

președintele se întâlnește cu reprezentanții parlamentului și cu cei ai societății 

civile. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Motivarea deciziei CCR privind Avocatul Poporului: Renate Weber se poate 

reîntoarce la serviciu 

Curtea Constituțională a României a publicat luni motivarea deciziei privind 

Avocatul Poporului, una favorabilă lui Renate Weber.  

 

https://www.ccr.ro/wp-content/uploads/2021/06/Decizie_455_2021.pdf?fbclid=IwAR0qBRKsZXM4CZrLgNPwVlsZE_HjYtnZI5_a7iDXv-R5P5maK7_PfWZesZ4
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Curtea argumenetează că legea care reglementează revocarea trebuie să stabilească 

cu certitudine cazurile în care intervine această sancțiune și trebuie să reglementeze 

dreptul la recurs în faţa unei instanțe independente şi imparţiale. Mai mult, Curtea 

spune că Parlamentul nu poate avea un drept discreționar cu privire la aplicarea 

sancțiunii revocării. 

 

În concluzie, toate aceste elemente constituie, separat și împreună, vicii de 

neconstituționalitate ale hotărârii Parlamentului, iar Curtea a hotărât ca Renate 

Weber își reia calitatea de Avocat al Poporului. 

Principalele argumente aduse de Curtea Constituțională: 

 Curtea reține că legea care reglementează revocarea, ca modalitate de 

încetare a unui mandat, trebuie să stabilească cu certitudine cazurile în care 

intervine această sancțiune, menționând expres ipotezele obiective, 

determinate sau determinabile, care pot declanșa procedura de revocare (de 

exemplu, incidența răspunderii penale sau a răspunderii disciplinare). 

 Legea trebuie să prevadă procedura în cadrul căreia se analizează cererea de 

revocare și după a cărei parcurgere organul competent poate dispune 

revocarea 

 Legea trebuie să reglementeze dreptul la recurs în faţa unei instanțe 

independente şi imparţiale, deci posibilitatea persoanei revocate de a 

contesta măsura revocării, în condițiile art.21 din Constituție referitor la 

liberul acces la justiție 

 Curtea constată că actualul cadru normativ nu stabilește cazurile exprese în 

care poate interveni revocarea Avocatului Poporului și nici procedura care 

trebuie să fie parcursă în cazurile în care se formulează o asemenea solicitare 

 Fundamentând hotărârea de revocare pe o interpretare a normei legale care 

excedează conținutului său, Parlamentul a acționat cu încălcarea dispozițiilor 

art.9 alin.(2) din Legea nr.35/1997 și, implicit, a prevederilor art.1 alin.(5) 

din Constituție, care consacră principiul legalității și al supremației Legii 

fundamentale.  
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Curtea reține că Parlamentul nu poate avea un drept discreționar cu privire la 

aplicarea sancțiunii revocării, el însuși trebuind să respecte exigențele legale 

și constituționale în exercitarea propriilor competențe. 

 Toate aceste elemente constituie, separat și împreună, vicii de 

neconstituționalitate ale hotărârii Parlamentului supuse controlului instanței 

constituționale 

În concluzie, Curtea constată că, întemeindu-se pe dispoziții legale care nu asigură 

garanțiile de independență ale Avocatului Poporului în raport cu alte autorități 

publice, dispoziții cărora Parlamentul le-a atribuit o altă interpretare decât cea care 

rezultă din conținutul lor normativ, Hotărârea Parlamentului României nr.36/2021 

pentru revocarea doamnei Renate Weber din funcția de Avocat al Poporului 

încalcă dispoziţiile constituţionale cuprinse în art.1 alin.(3) și (5) care consacră 

principiul statului de drept și principiul legalităţii şi al supremaţiei Legii 

fundamentale, precum și dispozițiile art.9 alin.(2) din Legea nr.35/1997. 

 

Curtea constată că, întrucât actul de revocare, care constituie cauza de încetare a 

mandatului Avocatului Poporului, este neconstituțional, acesta încetează să mai 

producă efecte juridice. Prin urmare, în temeiul art.147 alin.(4) din Constituție, 

care consacră caracterul general obligatoriu și efectele pentru viitor ale deciziilor 

Curții Constituționale, Curtea constată că de la data publicării prezentei decizii în 

Monitorul Oficial al României doamna Renate Weber își reia calitatea de 

Avocat al Poporului, urmând a-și exercita mandatul constituțional pentru care a 

fost numită prin Hotărârea Parlamentului României. 

 

Demiterea Renatei Weber din funcția de Avocat al Poporului este 

neconstituțională, a decis marți Curtea Constituțională, care a admis astfel 

sesizarea făcută de PSD.CCR subliniază că de la publicarea acestei decizii în 

Monitorul Oficial, Renate Weber își reia mandatul de Avocat al Poporului. 

 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24888628-revocarea-renatei-weber-neconstitutionala.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24888628-revocarea-renatei-weber-neconstitutionala.htm
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Cazul pe scurt: 

 

Weber a fost demisă pe 16 iunie de către parlamentarii puterii, într-o ședință la care 

PSD a refuzat să participe, formațiunea condusă de Ciolacu contestând apoi decizia 

la Curtea Constituțională și acuzând "atacul acestei coaliții toxice asupra statului de 

drept”. 

 

La o zi după vot, Comisia de la Veneţia a cerut explicaţii preşedinţilor Camerelor, 

Anca Dragu şi Ludovic Orban, în legătură cu revocarea Avocatului Poporului. 

Comisiile juridice ale Camerei Deputaţilor şi Senatului au adoptat, cu majoritate de 

voturi, miercurea trecută, aviz favorabil pentru ca Fabian Gyula să fie în funcţia de 

Avocat al Poporului. Acesta este lector la Facultatea de Drept a Universităţii 

Babeş-Bolyai din Cluj-Napoca şi a fost propus pentru această poziţie de către 

UDMR, fiind susţinut şi de PNL. 

Președintele Camerei Deputaților, Ludovic Orban a anunțat, joia trecută că 

numirea Avocatului Poporului se amână până când Curtea Constituțională va lua o 

decizie cu privirea la contestatia de demitere a Renatei Weber 

Renate Weber a acţionat în instanţă, la Curtea de Apel București, Camera 

Deputaţilor şi Senatul, după decizia de demitere din funcţie. Următorul termen în 

proces este stabilit pentru data de 2 iulie, de la ora 12.00. 

 

Funcția de Avocat al Poporului este foarte importantă pentru coaliția de guvernare 

pentru că poate bloca ordonanțele de urgență emise de Guvern prin atacarea lor la 

Curtea Constituțională. 

Motivele invocate de coaliția de guvernare la momentul demiterii lui Weber 

 nu a transmis Parlamentului şi Guvernului raportul special şi recomandările 

privind problemele de sistem constatate în cazul crimelor de la Caracal, 

încâlcând atribuţia prevăzută la articolul 5 din legea de funcţionare şi nu şi-a 

îndeplinit, prin activitatea derulată în 2020, rolul şi obligaţiile legale în 

domeniul apărării, protecţiei şi promovării drepturilor copilului. 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24863583-parlamentul-reuneste-sedinta-comuna-revoce-renate-weber-din-functia-avocatul-poporului-cine-vor-inlocuiasca-pnl-usr-plus-udmr.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24876596-document-comisia-venetia-solicita-parlamentului-bazele-elementele-juridice-care-dus-demiterea-avocatului-poporului.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24877131-candidatul-pentru-postul-avocat-poporului-procuror-pensionat-49-ani-cat-este-pensia.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24877131-candidatul-pentru-postul-avocat-poporului-procuror-pensionat-49-ani-cat-este-pensia.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24878888-orban-numirea-avocatului-poporului-amana-pana-decizia-curtii-constitutionale.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24878888-orban-numirea-avocatului-poporului-amana-pana-decizia-curtii-constitutionale.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24887529-renate-weber-dat-judecata-camera-deputatilor-senatul-dupa-demiterea-din-functie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24887529-renate-weber-dat-judecata-camera-deputatilor-senatul-dupa-demiterea-din-functie.htm
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 nu a întreprins nicio acţiune şi anchetă proprie şi nu a formulat recomandări 

proprii pentru implementarea Hotărârii Camerei Deputaţilor privind 

concluziile şi măsurile comisiei de anchetă referitoare la situaţia copiilor 

dispăruţi. 

 declanşarea mecanismului naţional privind prevenirea torturii cu privire la 

unităţile sanitare care tratează pacienţi cu COVID-19, sub aspectul 

monitorizării acestora fără temei concret. 

 În fapt, mecanismul de monitorizare a fost instituit fără a se comunica 

unităţilor sanitare actul administrativ care a stat la baza declanşării 

procedurii de monitorizare. Avocatul Poporului a indus o stare de confuzie 

cu privire la acţiunea sa, acest fapt fiind de natură să afecteze grav buna 

funcţionare a sistemului sanitar, în ansamblul său, infrastructura critică a 

statului în perioada stării de urgenţă şi, ulterior, în perioada stării de 

alertă(...) Mai mult, niciunde în dispoziţiile legii nu este stipulată atribuţia 

Avocatului Poporului de a dispune unităţii sanitare îndeplinirea obligaţiei de 

a afişa procedura de derulare "de spital aflat sub monitorizarea 

Mecanismului Naţional pentru prevenirea Torturii. 

 a încălcat grav Constituţia prin acţiuni sau inacţiuni care au afectat buna 

funcţionare a sistemului sanitar prin starea de temere legitimă creată asupra 

personalului medical prin declanşarea Mecanismului naţional de prevenire a 

torturii în privinţa spitalelor care tratează bolnavi COVID-19. 

Ludovic Orban: Renate Weber a fost avocatul diavolului și al PSD 

După demiterea lui Weber, Ludovic Orban a declarat că revocarea lui Renate 

Weber din funcţia de Avocat al Poporului era "un deznodământ aşteptat", motivul 

principal pentru care a susţinut demiterea fiind că a pus "în pericol" viaţa şi 

sănătatea românilor. 

 

"Renate Weber nu a fost Avocatul Poporului român, ci avocatul PSD şi avocatul 

intereselor PSD. A fost chiar un "avocat al diavolului". Motivul principal pentru 

care eu am susţinut demiterea doamnei Weber este că a pus în pericol viaţa şi 

sănătatea românilor. Sunt cuprinse mai multe puncte de vedere, am avut o 

argumentaţie suficient de puternică.  
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Eu cred că era un deznodământ aşteptat revocarea doamnei Weber din funcţia de 

Avocat al Poporului", a declarat Ludovic Orban. 

Întrebat despre acuzaţia potrivit căreia Renate Weber nu ar fi avut dreptul la 

apărare, Orban a spus: "A fost convocată şi a fost prezentă în Comisiile juridice. 

Putea să vină să participe (n.r. - la plen). Avea nevoie de invitaţie specială? Aşa 

cum i s-a transmis că poate să participe la procedurile parlamentare... Ăsta este un 

pretext, nu este un temei serios. PSD poate să atace la Curtea Constituţională". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia de la Veneția: Desființarea Secției de investigare a magistraților 

este un prim pas în reforma mai largă a justiției 

Comisia de la Veneția nu se opune desființării Secției de Investigarea Infracțiunilor 

din Justiție (SIIJ) și recomandă eliminarea articolelor din lege care creează o 

superimunitate pentru magistrați. 

„Comisia de la Veneția salută intenția autorităților române de a reforma sistemul 

judiciar și de a restabili atribuțiile procurorilor DNA și DIICOT și înțelege că 

primul pas urgent în această reformă mai largă este desființarea Secției de 

Investigare a Infracțiunilor din Justiție”, se arată într-un comunicat al Comisiei de 

la Veneția. 

Forul internațional recomandă totodată eliminarea unor articole de lege care 

conferă o superimunitate magistraților. 

Recomandări specifice: 

Articolul 4 din amendamentele Camerei Deputaţilor ar trebui înlăturat, având în 

vedere că introduce un nou tip de imunitate pentru judecători şi procurori în cadrul 

unui domeniu extrem de sensibil - urmărirea penală - care merge mult dincolo de 

imunitatea funcţională. 

 

 

https://www.venice.coe.int/webforms/documents/?pdf=CDL-AD(2021)019-e
https://www.venice.coe.int/webforms/documents/?pdf=CDL-AD(2021)019-e


CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 iulie 2021 10 

 

Recomandarea se referă la amendamentul de modificare a art.95 din statutul 

procurorilor și judecătorilor: 

 (1) Judecătorii şi procurorii pot fi percheziţionaţi, reţinuţi, arestaţi preventiv 

sau arestați la domiciliu numai cu încuviinţarea Secţiei pentru judecători sau, 

după caz, a Secţiei pentru procurori a Consiliului Superior al Magistraturii. 

 (2) Judecătorii şi procurorii pot fi trimiși în judecată pentru săvârșirea unei 

infracțiuni contra înfăptuirii justiției, de corupție și de serviciu ori a unei 

infracțiuni asimilate infracțiunilor de corupție numai cu încuviinţarea Secţiei 

pentru judecători sau, după caz, a Secţiei pentru procurori a Consiliului 

Superior al 12 Magistraturii. 

 (3) În caz de infracțiune flagrantă, judecătorii și procurorii pot fi reținuți și 

supuși percheziției potrivit legii, Secția pentru judecători sau, după caz, 

Secția pentru procurori fiind informată de îndată de organul care a dispus 

reținerea sau percheziția.” 

Articolul 6 din amendamentele Camerei nu ar trebui să fie urmărit. Articolul 

prevede o nouă competenţă pentru Consiliul Superior al Magistraturii prin 

acordarea secţiei relevante din acesta competenţă exclusivă de a decide acţiunile în 

chestiuni penale împotriva judecătorilor şi procurorilor. Comisia de la Veneţia 

consideră că procedurile penale ce nu se încadrează competenţei imunităţii 

funcţionale nu ar trebui să fie de competenţa Consiliului Superior al Magistraturii 

şi ar trebui aduse direct în faţa curţii de justiţie fără examinarea anterioară a CSM. 

Recomandarea se referă la amendamentele pentru modificarea legii CSM: 

 (5) Secția pentru judecători a Consiliului Superior al Magistraturii 

încuviințează trimiterea în judecată a judecătorilor pentru săvârșirea unei 

infracțiuni contra înfăptuirii justiției, de corupție și de serviciu ori a unei 

infracțiuni asimilate infracțiunilor de corupție. 

 (6) Secția pentru procurori a Consiliului Superior al Magistraturii 

încuviințează trimiterea în judecată a procurorilor pentru săvârșirea unei 

infracțiuni contra înfăptuirii justiției, de corupție și de serviciu ori a unei 

infracțiuni asimilate infracțiunilor de corupție. 
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 (7) Dacă cererea de încuviințare a trimiterii în judecată privește un magistrat 

membru al Consiliului Superior al Magistraturii, acesta nu are drept de vot la 

soluționarea respectivei cereri. Dispoziţiile prezentului alineat sunt 

aplicabile în mod corespunzător şi în cazul cererilor de încuviinţare a 

percheziţiei, reţinerii, arestării preventive sau arestului la domiciliu. 

 (8)Analizând cererea de încuviințare a trimiterii în judecată, secția nu se 

poate pronunța cu privire la temeinicia acuzației și nici cu privire la 

oportunitatea trimiterii în judecată, la legalitatea administrării probelor și a 

efectuării celorlalte acte de urmărire penală. Secția corespunzătoare se 

pronunță prin hotărâre, în termen de 15 zile de la primirea acesteia. Secția 

poate respinge cererea, prin hotărâre motivată. 

În ansamblu, amendamentele Camerei Deputaților ridică multe semne de întrebare 

atât din din punct de vedere al conținutului cât și al procedurii, se arată în 

comunicatul Comisiei de la Veneția. 

Camera Deputaților a adoptat pe 24 martie legea prin care se desființează SIIJ, 

cu amendamente privind necesitatea avizului CSM pentru trimiterea în judecată a 

procurorilor și judecătorilor. 

Această superimunitate a fost criticată chiar de asociații ale magistraților. Asociația 

Forumul Judecătorilor din România și Asociația Inițiativa pentru Justiție consideră 

avizul CSM pentru trimiterea în judecată a procurorilor și judecătorilor, așa cum au 

decis deputații juriști, reprezintă „un privilegiu inadmisibil” și poate fi considerat 

„o garanţie a impunităţii magistraţilor”. 

Pe 29 martie, ministrul Justiției, Stelian Ion, a anunțat că solicită un punct de 

vedere Comisiei de la Veneția în privința desființării SIIJ și a amendamentelor 

adoptate de Camera Deputaților. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24685852-livevideo-desfiintarea-sectiei-speciale-votul-deputatiilor-superimunitatea-pentru-magistrati-procurori-mentine.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24674104-reactie-dura-doua-asociatii-magistrati-dupa-deputatii-introdus-superimunitatea-pentru-procurori-judecatori-reprezinta-privilegiu-inadmisibil.htm
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 Stelian Ion: Mă aștept ca săptămâna viitoare Senatul să se întrunească și să 

pună pe ordinea de zi desființarea SIIJ / Colegii de coaliție să-și respecte 

cuvântul dat 

Ministrul Justiției, Stelian Ion, a declarat luni, după primirea avizului Comisiei de 

la Veneția, că se așteaptă ca desființarea SIIJ să fie pusă rapid pe ordinea de zi a 

Senatului. 

„Am așteptarea ca saptamâna viitoare Senatul să se întrunească și să pună pe 

ordinea de zi desființarea SIIJ. E o chestiune asumată la nivelul Coaliției, nu cred 

că sunt alte argumente care ar împiedica acest demers. Daca s-ar întampla altfel s-

ar ridica mari semne de întrebare față de respectarea programului de guvernare”, a 

afirmat Stelian Ion. 

El a precizat că va merge miercuri în Coaliție cu avizul Comisiei de la Veneția. 

„Eu mă aștept din partea colegilor de Coaliție să respecte cuvântul dat”, a spus 

Stelian Ion. 

Comisia de la Veneția nu se opune desființării Secției de Investigarea Infracțiunilor 

din Justiție (SIIJ) și recomandă eliminarea articolelor din lege care creează o 

superimunitate pentru magistrați. 

„Comisia de la Veneția salută intenția autorităților române de a reforma sistemul 

judiciar și de a restabili atribuțiile procurorilor DNA și DIICOT și înțelege că 

primul pas urgent în această reformă mai largă este desființarea Secției de 

Investigare a Infracțiunilor din Justiție”, se arată într-un comunicat al Comisiei de 

la Veneția. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Nedenuntarea agresiunilor sexuale asupra copiilor se pedepseste cu 

inchisoarea. Modificarea Codului Penal a intrat in vigoare 

Autoritatea Nationala pentru Drepturile Persoanelor cu Dizabilitati, Copii si 

Adoptii anunta, luni, ca a intrat in vigoare o modificare a Codului Penal care 

pedepseste nedenuntarea agresiunilor sexuale asupra copiilor, cu inchisoare de la 6 

luni la 2 ani. 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24900261-comisia-venetia-desfiintarea-sectiei-investigare-magistratilor-este-prim-pas-reforma-mai-larga-justitiei.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24900261-comisia-venetia-desfiintarea-sectiei-investigare-magistratilor-este-prim-pas-reforma-mai-larga-justitiei.htm
https://ziare.com/stiri/inchisoare/
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"Incepand de astazi intra in vigoare o modificare a Codului Penal care se refera la 

introducerea de pedepse in cazul nedenuntarii agresiunilor sexuale asupra 

copiilor", anunta, luni, Autoritatea Nationala pentru Drepturile Persoanelor cu 

Dizabilitati, Copii si Adoptii. 

 

Astfel, prin Legea nr. 186/2021 pentru modificarea si completarea Legii nr. 

286/2009 privind Codul penal, la Art.266, alin.1 se mentioneaza: "Fapta persoanei 

care, luand cunostinta de comiterea unei fapte prevazute de legea penala, 

de trafic si exploatare a persoanelor vulnerabile ori contra libertatii si integritatii 

sexuale, savarsite fata de un minor, nu instiinteaza de indata autoritatile se 

pedepseste cu inchisoare de la 6 luni la 2 ani". 

 

"Aceasta modificare legislativa era necesara si ne constientizeaza ca, de implicarea 

fiecaruia dintre noi, depinde siguranta copiilor nostri. Nu putem ramane indiferenti 

fata de nimic care ameninta siguranta si starea de bine a copiilor. Este extrem de 

important sa fim vigilenti si responsabili in depistarea si denuntarea oricaror forme 

de abuz indreptate asupra copiilor, cu atat mai mult cand e vorba de abuz sexual ori 

trafic de personae", au mai transmis reprezentantii institutiei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 ANAF: One Stop Shop este operațional/ Ce schimbări au apărut în zona 

comerțului online de la 1 iulie 

Sistemul electronic One Stop Shop (Regimul special de TVA) este operațional, 

anunță ANAF, având în vedere că a fost implementat pachetul TVA privind 

comerțul electronic. 

Conform fiscului, sistemul faciliteazã companiilor înregistrarea și declararea 

electronicã, precum și plata taxei pe valoarea adãugatã aferentã anumitor categorii 

de bunuri și servicii, în comerțul transfrontalier Business-to-Consumer (B2C). 

 

Ghidul One Stop Shop Guide to the VAT One Stop Shop este disponibil în limba 

englezã pe site-ul Comisiei Europene. 

 

https://ziare.com/stiri/politie/registrul-persoanelor-care-au-comis-infractiuni-sexuale-romania-1688065
https://ziare.com/stiri/trafic/
https://ziare.com/stiri/justitie/stelian-ion-despre-decizia-comisiei-de-la-venetia-in-legatura-cu-siij-1688816
https://ziare.com/stiri/abuz/
https://ec.europa.eu/taxation_customs/sites/default/files/oss_guidelines_en.pdf
https://ec.europa.eu/taxation_customs/business/vat/ressources_en
https://ec.europa.eu/taxation_customs/business/vat/ressources_en
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n perioada urmãtoare documentul va fi disponibil și în limba românã. 

La editura Monitorului Oficial a apărut lucrarea: Noi reguli de TVA in comerțul 

electronic de la 1 iulie, Ghid practic - autor Mariana Vizoli. 

Schimbările din comerțul online de la 1 iulie 

De la 1 iulie au apărut o serie de modificări în privința vânzărilor online. În 

România a fost publicată lunea trecută în Monitorul oficial transpunerea directivei 

europene. 

 

În cadrul sistemului actual, bunurile cu o valoare mai mică de 22 de euro importate 

în UE de către societăți din afara UE erau scutite de TVA. Începând cu 1 iulie, 

această scutire este suspendată, astfel încât TVA să fie percepută pentru toate 

bunurile care intră în UE - la fel ca în cazul bunurilor vândute de întreprinderile din 

UE, explica recent Comisia Europeană. 

 

“Studiile și experiența au arătat că această scutire era utilizată în mod abuziv, 

vânzătorii lipsiți de scrupule din afara UE etichetând greșit transporturile de 

bunuri, de exemplu telefoanele inteligente, pentru a beneficia de scutire. Această 

lacună le permite societăților respective să submineze concurenții din UE și 

reprezintă o fraudă estimată la 7 miliarde euro pe an în detrimentul bugetelor din 

UE, ceea ce duce la o sarcină fiscală mai mare pentru alți contribuabili”, 

menționează sursa citată. 

 

Până acum, vânzătorii online trebuiau să fie înregistrați în scopuri de TVA în 

fiecare stat membru în care au o cifră de afaceri care depășește un anumit prag 

general, care variază de la o țară la alta. 

De la 1 iulie, aceste praguri diferite au fost înlocuite cu un prag comun la nivelul 

UE de 10 000 euro, iar dacă pragul este depășit, TVA trebuie plătită în statul 

membru în care sunt livrate bunurile. 

Ghișeul unic simplifică viața firmelor 

Pentru a simplifica viața acestor societăți și pentru a le facilita vânzarea în alte 

state membre, comercianții online se pot înregistra acum pe un portal electronic 

denumit „Ghișeul unic” unde își pot îndeplini toate obligațiile în materie de TVA 

https://www.monitoruloficial.ro/magazin/index.php?page=product&id=6801
https://www.monitoruloficial.ro/magazin/index.php?page=product&id=6801
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24892676-patru-schimbari-economice-1-iulie-cresterea-pretului-energie-incetarea-somajului-tehnic-suportat-stat.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24886594-modificari-sfera-tva-pentru-vanzarile-online-1-iulie-schimba.htm


CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 iulie 2021 15 

 

pentru vânzările lor în întreaga UE. Acest prag de 10 000 EUR se aplică deja din 

2019 pentru serviciile electronice vândute online. 

 

Conform Comisiei Europene, în loc să se confrunte cu proceduri complicate în alte 

țări, societățile se pot înregistra în propriul stat membru și în propria lor limbă. 

Odată înregistrat, comerciantul cu amănuntul online poate notifica și plăti TVA-ul 

la ghișeul unic pentru toate vânzările sale în UE printr-o declarație trimestrială. 

Ghișeul unic se va ocupa de transferarea TVA către statul membru respectiv. 

 

Introducerea unui ghișeu unic pentru importuri destinat vânzătorilor din afara UE 

le va permite acestora să se înregistreze cu ușurință în scopuri de TVA în UE și să 

se asigure că suma corectă reprezentând TVA ajunge la statul membru în care este 

exigibilă în cele din urmă. 

 

Pentru consumatori, spune CE, aceasta înseamnă mult mai multă transparență: 

atunci când cumpărați de la un vânzător sau pe o platformă din afara UE 

înregistrată la ghișeul unic, TVA-ul ar trebui să facă parte din prețul pe care îl 

plătiți vânzătorului. 

 

„Înseamnă că nu mai există apeluri din partea serviciilor vamale sau de curierat 

prin care se solicită o plată suplimentară atunci când bunurile ajung în țara 

dumneavoastră, deoarece TVA-ul a fost deja plătit”, menționează CE. 

 

Noile norme au intrat în vigoare la 1 iulie și afectează vânzătorii și 

piețele/platformele online, atât din interiorul, cât și din afara UE, operatorii poștali 

și curierii, administrațiile vamale și fiscale, precum și consumatorii. 

 

Conform OUG care transpune directiva europeană: 

 

• cei care vând prin intermediul platformelor privind comerțul electronic vor fi 

responsabili pentru plata TVA atunci când facilitează vânzări de bunuri din partea 

unor furnizori non-UE până la un plafon de 150 euro. 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24713508-schimbari-fiscale-comertul-electronic-1-iulie-finantele-transpun-directiva-europeana-proiect.htm
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• S-a clarificat definiția vânzării de bunuri la distanță, astfel încât să reiasă faptul că 

se aplică și atunci când bunurile sunt transportate sau expediate în contul 

furnizorului, inclusiv atunci când furnizorul intervine în mod indirect în transportul 

sau expedierea bunurilor. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Interimatul la conducerea spitalelor, limitat la un singur mandat de 6 

luni: Majoritatea spitalelor sunt conduse de manageri interimari 

Interimatul la conducerea spitalelor ar urma să fie limitat la un singur mandat, cu 

durata de 6 luni, prevede un proiect de modificare a Legii nr. 95/2006 privind 

reforma în domeniul sănătăţii, inițiat de deputatul USR Adrian Wiener, medic și 

fost manager al Spitalului Județean Arad. Regula va fi valabilă și pentru membrii 

Comitetului director. 

Principalele modificări pe care le aduce proiectul de lege: 

 limitarea la o singură perioadă de 6 luni a interimatelor managerului și ale 

celorlalți membri ai comitetului director; 

 posibilitatea unei singure prelungiri, cu maxim 3 luni a interimatului, pentru 

motive temeinic justificate. 

"Interimatul la conducerea unei instituții publice ar trebui să fie o situație 

temporară, excepțională, care să acopere vidul administrativ până la ocuparea prin 

concurs a funcției. Din păcate, menținerea și perpetuarea interimatului a ajuns 

regula. Astfel, în multe situații se menține controlul politic direct prin 

condiționarea informală a comportamentului obedient față de 'pixul politic'. 

Conform unor estimări, majoritatea spitalelor publice din România sunt conduse de 

manageri și comitete directoare interimare", spune Adrian Wiener. 

 

"Această stare de fapt exclude selecția competitivă, prin concurs, a conducerii 

spitalelor.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 iulie 2021 17 

 

De asemenea, în multe situații, perpetuarea stării de interimat are ca rezultat 

limitarea demersului managerial la activitatea curentă a spitalului, fără asumarea 

unui proiect de management cu obiective pe termen mediu sau lung și fără 

asumarea unor indicatori de performanță care presupun intervenții semnificative, 

cu impact de durată. Interimatul înseamnă politizare, iar politizarea instituțiilor 

publice este premisa corupției", adaugă inițiatorul proiectului de lege. 

Adrian Wiener spune că această inițiativă legislativă a pornit de la o petiție inițiată 

de Declic, semnată de zeci de mii de români. 

 Proiectul de modificare a Legii nr.95/2006 privind reforma în domeniul 

sănătăţii, inițiat de Adrian Wiener, poate fi consultat integral aici. 

 Expunerea de motive poate fi consultată integral aici. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Se pregătesc schimbări ale TVA pentru locuințele mai scumpe 

Cei care vor să cumpere locuințe mai scumpe ar putea plăti taxe ceva mai mici 

decât în prezent. Regulile pentru TVA de 5 la sută s-ar putea schimba. Mai mulți 

parlamentari vor să extindă parțial această cotă și pentru casele și apartamentele de 

peste 450 de mii de lei. 

Potrivit propunerii legislative, în cazul locuințelor mai scumpe, cumpărătorii ar 

urma să plătească TVA de 5 la sută până la pragul de 450 de mii de lei. Și 19 la 

sută pentru diferența care trece de această limită. 

Cristina Prună, deputat USR, inițiatorul proiectului de lege: Cota aceasta de 5% se 

aplică pe cei 450 de mii de lei, dacă, de pildă, o locuință costă cu un leu în plus se 

sare în cota de 19%, ceea ce mi s-a părut discriminatoriu. 

Dezvoltatorii imobiliari spun că unii cumpărători care căutau apartamente de 3 

camere, cu prețuri peste plafonul actual, au preferat să își amâne achiziția. Și speră 

că, de anul viitor, va intra în vigoare majorarea la 140 de mii de euro a plafonului 

până la care se percepe cota redusă de TVA.  

http://www.cdep.ro/proiecte/bp/2021/300/60/4/pl364.pdf
http://www.cdep.ro/proiecte/bp/2021/300/60/4/em364.pdf
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Măsura ar fi trebuit să intre în vigoare la începutul acestui an, dar, în ultimul 

moment, Guvernul a amânat aplicarea ei. 

Bogdan Iliescu, director în agenție de consultanță imobiliară: În primul rând că ar 

ajuta clienții care au un buget restrâns și pentru ei un TVA de 19% ar însemna 

destul de mult. Atunci și-ar putea permite apartamentele, dar și pe cei care își 

doresc un upgrade, într-un proiect mai bun, într-o zonă mai bună, unde prețurile 

sunt mai mari. 

Un calcul aproximativ arată că, pentru un apartament de 100 de mii de euro, TVA 

este acum 19.000 de euro. 

După formula propusă, pentru aproximativ 90 de mii de euro, taxa ar fi de 5%, 

adică 4.500 de euro. 

Iar pentru diferența de 10.000 de euro s-ar aplica TVA de 19%, mai exact încă 

1.900 de euro. În total, 6400 de euro. 

Ionuț Dumitru, analist economic:  Cotele reduse ar trebui aplicate în anumite 

cazuri foarte bine definite și bine țintit. În niciun caz la tranzacții mari.  O cotă 

redusă de TVA poate ar avea sens pentru tineri, care sunt la începutul vieții lor 

familiale, dar în niciun caz de 140 de mii de euro. Dați-mi voie să cred că impactul 

bugetar nu e neglijabil. 

Ca să între în vigoare, măsura trebuie aprobată de Parlament, după vacanța 

parlamentară, și promulgată de președinte. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 BNR arată pe site în fiecare lună cum se îndepărtează sistemul bancar de 

economie. Viteza de creştere a depozitelor mai mare decât la credite 

 

În lunile aprilie şi mai din 2021, creditele par să fi prins viteză, dar comparaţia se 

face, de fapt, cu rezultatele foarte slabe din lunile similare din 2020, când 

creditarea a fost puternic afectată de starea de urgenţă determinată de pandemia de 

COVID-19. 

BNR publică în fiecare lună pe site indicatorii monetari care arată o viteză de 

creştere a depozitelor mai mare decât viteza creditelor. 

La sfârşitul primului trimestru (T1) din acest an, creditele creşteau faţă de martie 

2020 cu o viteză de 14,7%, de două ori mai mare decât viteza anuală a creditelor, 

de 6,6%, conform datelor BNR. 

În lunile aprilie şi mai din 2021, creditele par să fi prins viteză, dar comparaţia se 

face, de fapt, cu rezultatele foarte slabe din lunile similare din 2020, când 

creditarea a fost puternic afectată de starea de urgenţă determinată de pandemia de 

COVID-19. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Eurostat: durata vieţii profesionale a românilor este, în medie, de 34 de ani. 

Durata vieţii profesionale a românilor este printre cele mai mici dintre statele 

membre ale Uniunii Europene 

 

Durata vieţii profesionale a românilor este printre cele mai mici dintre statele 

membre ale Uniunii Europene. Suedia, Olanda şi Danemarca au fost singurele trei 

state membre ale UE în care durata preconizată a vieţii profesionale a fost de 40 de 

ani sau mai mult. Durata vieţii profesionale a românilor este, în medie, de 34 de 

ani, conform datelor de la Eurostat, Oficiul European de Statistică. Durata vieţii 

profesionale a românilor este printre cele mai mici dintre statele membre ale 

Uniunii Europene, fiind aproape de ultimele locuri din clasament, cu valori 

similiare ale ţărilor precum Slovacia, Polonia, Bulgaria, Belgia, Grecia, Croaţia şi 

Italia. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Indicele IRCC, folosit pentru calcularea dobânzilor la creditele noi, s-a 

înjumătăţit faţă de prima valoare calculată, coborând la 1,25%, şi egalând 

dobânda BNR 

Românii cu credite noi în lei resimt cu un decalaj de până la 6 luni modificarea 

dobânzilor din piaţă, din cauza metodologiei de calcul al indicelui IRCC ♦ Indicele 

IRCC, folosit pentru calcularea dobânzilor la creditele noi luate începând din 

primăvara lui 2019, este de 1,25% pentru T3/2021 şi este sub nivelul ROBOR la 3 

luni utilizat pentru creditele luate până în mai 2019, care a coborât la 1,50% pe an, 

după ce BNR a redus în ianuarie 2021 dobânda-cheie la 1,25%. Indicele IRCC, 

indicele de referinţă trimestrial pentru creditele consumatorilor, folosit pentru 

calcularea dobânzilor la creditele noi acordate începând din primăvara anului 2019, 

a scăzut aproape la jumătate faţă de prima valoare calculată, coborând la 1,25% şi 

egalând dobânda de politică monetară stabilită de BNR. Astfel, indicele care va fi 

folosit în procesul de creditare în T3/2021 (iulie, august şi septembrie) a fost 

calculat la 1,25% pe baza datelor din T1/2021. Valoarea anterioară a IRCC, care a 

fost folosită pentru creditele noi din T2/2021 a fost de 1,67%. Iar IRCC folosit 

pentru calcularea dobânzilor la creditele noi din T1/2021, a fost de 1,88%, fiind 

calculat cu un decalaj, pe baza datelor din T3/2020, valorile IRCC fiind atunci 

peste ROBOR la 3 luni. 

(Sursa: zf.ro) 

 

Magazinele au avut în luna mai vânzări mai mari cu 18%, iar la cinci luni 

avansul a fost de 13,7%. În mai, vânzările de carburanţi au urcat cu 32% 
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Afacerile din comerţul cu amănuntul au crescut în luna mai cu 18,3% faţă de 

perioada similară din 2020, iar la nivelul primelor cinci luni din acest an avansul 

este de 13,7%, pe serie brută, a anunţat marţi INS. 

Ca serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de sezonalitate, 

afacerile din comerţ au crescut în mai 22% şi cu 11,5% la cinci luni. 

Faţă de luna aprilie, companiile din acest sector au raportat o scădere de 2%, iar ca 

serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de sezonalitate o creştere 

de 2,4%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Un grup italian construiește în România o fabrică UNICĂ în Europa: 300 de 

milioane de euro într-o uzină eco-inteligentă de oțel-beton și sârmă laminată 

AFV Beltrame Group, unul dintre cei mai mari producători de bare din oţel şi 

oţeluri speciale din Europa, investeşte 300 milioane euro pentru a construi în 

România o fabrică eco-inteligentă de oţel-beton şi sârmă laminată, unică în Europa, 

şi are în vedere mai multe locaţii. Beltrame Group deţine şi combinatul siderurgic 

Donalam Călăraşi, arată News.ro. 

”După un lung studiu de fezabilitate, AFV Beltrame Group, unul dintre cei mai 

mari producători de bare din oţel şi oţeluri speciale din Europa, investeşte 300 

milioane euro pentru a construi în România o fabrică eco-inteligentă de oţel-beton 

şi sârmă laminată. Acesta va fi primul proiect greenfield din Europa în ultimele 

decenii în producţia de oţel şi va stabili un nou standard pentru industria 

siderurgică privind reducerea emisiilor poluante. Unitatea de producţie va include 

o oţelărie şi un laminor, dar şi un parc fotovoltaic cu o capacitate de 100 MW. În 

prezent compania are în vedere mai multe locaţii pentru construcţia acestia”, a 

anunţat grupul. 

Fabrica eco-inteligentă va avea cel mai scăzut nivel al emisiilor generate de o 

unitate de producţie a oţelului la nivel mondial, atât în ce priveṣte gazele cu efect 

de seră, cât ṣi pulberile în suspensie (praf). De asemenea, consumul de apă va fi 

unul minim, prin tratare ṣi recirculare, asigurând cel mai înalt nivel de economie 

circulară. 
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România, în fruntea inovației în siderurgie 

”Noua tehnologie inovatoare, gândită şi dezvoltată în ultimii doi ani, are 

potenţialul de a situa România în fruntea inovaţiei în sectorul siderurgic”, spun 

reprezentanţii grupului. 

Combinatul va avea o capacitate de producţie de aproximativ 600.000 tone/an de 

oţel – beton şi sârmă laminată. 

250 de locuri de muncă directe și 1.000 de posturi adiacente 

Investiţia grupului Beltrame va contribui la crearea a aproximativ 250 de noi locuri 

de muncă directe la nivel local, precum şi la aproape 1.000 de locuri de muncă 

indirecte, dintre care cel puţin 800 în faza de construcţie ṣi circa 150 în faza de 

producţie. 

„Provocarea industriei siderurgice este să se alinieze obiectivelor de mediu stabilite 

prin Pactul Verde European, cu toate că targetul de emisii zero sau, altfel spus, 

producerea de ‘oţel verde’ este imposibil de atins cu tehnologia existentă. Cred că 

astăzi greenwashing-ul este un fenomen foarte comun, care conduce la exagerarea 

termenilor ‘verde’ şi ‘emisii zero’. Proiectul dezvoltat de Beltrame Group va stabili 

un progres fără precedent în sectorul siderurgic datorită proiectării şi tehnologiilor 

inovatoare prevăzute, care fac posibilă reducerea la minimum a emisiilor poluante 

generate în activitatea de producţie. Este un proiect în care am investit multă 

muncă, dedicare şi timp, iar prin această investiţie, grupul îşi demonstrează 

angajamentul faţă de atingerea ţintelor de mediu şi de valorificarea resursele 

locale”, a declarat Carlo Beltrame, country manager AFV Beltrame în Franţa şi 

România, Group Business Development. 

În sectorul construcţiilor, consumul intern de oţel - beton ṣi sârmă este de circa 1,4 

- 1,5 milioane tone pe an. Acesta este estimat să crească în următorii cel puţin 10 

ani, în special datorită investiţiilor guvernamentale în infrastructura publică, dar ṣi 

a investiţiilor private. 

„Poate deveni un pilon de susţinere pentru economia românească” 

În prezent, România importă aproape în totalitate cantitatea de oţel – beton 

necesară. 
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”Producţia internă de oţel-beton şi sârmă poate deveni un pilon de susţinere pentru 

economia românească, deoarece elimină necesitatea exportului de fier vechi şi a 

importului produselor finite. Aceasta ar contribui la îmbunătăţirea balanţei 

comerciale a României şi, de asemenea, la reducerea substanţială a emisiilor de 

domeniul 3 (Scope 3) generate indirect de activităţile de logistică, precum 

transportul materiilor prime şi al produselor, eliminarea deşeurilor etc”, precizează 

grupul. 

Grupul Beltrame deţine în România combinatul siderurgic Donalam, specializat în 

producţia de bare de oţel laminate la cald şi oţeluri speciale, cu utilizări în diverse 

industrii, de la petrol şi gaze, auto, echipamente mecanice mari şi hidraulice, la 

maşini şi echipamente agricole. Compania are peste 270 de angajaţi şi exportă 

anual circa 180.000 tone de produse pe piaţa europeană. Pentru acest an, Donalam 

estimează o cifră de afaceri de peste 130 milioane euro, cu o creştere mai mult 

decât dublă faţă de cea înregistrată anul trecut. Înfiinţat în 1896, AFV Beltrame 

Group este în prezent unul dintre cei mai mari producători de bare din oţel şi 

oţeluri speciale din Europa. Grupul deţine 6 fabrici în Italia, Franţa, Elveţia şi 

România, cu un total de peste 2.000 de angajaţi, peste 2 milioane de tone vândute 

anual şi activităţi comerciale în peste 40 de ţări. 

Donalam, cu sediul în Călăraşi, este unul dintre principalii jucători din industria 

barelor de oţel laminate la cald şi oţeluri special din Europa. Compania a fost 

înfiinţată de către AFV Beltrame Group în 2006, iar un an mai târziu, în 2007, a 

achiziţionat un laminor pe platforma fostului combinat siderurgic Siderca, de la 

Tenaris. Compania deţine peste 270 de angajaţi şi vinde anual aproximativ 120.000 

tone de bare de oţel. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Ședință extraordinară a CGMB pentru aprobarea tarifelor de depozitare a 

deșeurilor la depozitul Vidra 

O şedinţă extraordinară a Consiliului General al Capitalei a fost convocată pentru 

marţi, la ora 16,00, pe ordinea de zi figurând un singur proiect de hotărâre, iniţiat 

de grupul social democrat, referitor la tarifele de depozitare a deşeurilor la 

depozitul Vidra. 
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Documentul prevede aprobarea tarifelor de depozitare a deşeurilor municipale şi 

deşeurilor similare care provin numai din Municipiul Bucureşti la Depozitul 

Ecologic Vidra, în urma Sentinţei Civile nr. 2885/17.04.2019. Proiectul stabileşte 

un tarif de 20,93 euro, exclusiv TVA. 

 

Potrivit referatului de aprobare, pe 15 iulie, Direcţia Juridică a comunicat Direcţiei 

Servicii Publice soluţia definitivă a instanţei de recurs în dosarul 12077/3/2018 

aflat pe rolul Curţii de Apel Bucureşti. 

 

"Prin Decizia civilă nr. 1165/13.07.2020, definitivă, Curtea de Apel Bucureşti 

respinge ca nefondate recursurile formulate împotriva Sentinţei civile nr. 

2885/17.04.2019 de SC ECO SUD SA, Consiliul General al Municipiului 

Bucureşti şi Municipiul Bucureşti prin primarul general. (...) Direcţia Juridică a 

specificat că este obligatoriu a se pune în executare Sentinţa civilă nr. 2885/2019 

privind iniţierea unui proiect de hotărâre al CGMB prin care se va stabili tariful de 

depozitare în conformitate cu sentinţa civilă în cauză", prevede documentul. 

Pe 21 mai, primarul general al Capitalei, Nicuşor Dan, preciza că între 

Municipalitate şi Eco Sud există litigii privind tariful de depozitare a deşeurilor. El 

estima că depozitul respectiv va mai putea fi folosit pentru o perioadă de cel puţin 

trei ani, raportat la volumul de deşeuri pe care îl generează bucureştenii în prezent. 

 

"În ceea ce priveşte depozitul de la Vidra, gestionat de Eco Sud, şi aici sunt vreo 

patru-cinci litigii între noi şi cei de la Eco Sud. Eu sper să rezolvăm amiabil. 

Singurul punct de divergenţă este preţul cu care să se ducă gunoiul de către 

primăriile de sector acolo. Este o divergenţă între 20 de euro şi 40 de euro. Există 

un consorţiu de avocaţi pe care tocmai l-am desemnat să se ocupe din partea 

noastră de acest diferend. Cu ajutorul lor o să facem şi o nouă analiză economică. 

Eu sper să încheiem, să zicem, în două-trei luni de acum, să încheiem în mod 

amiabil, eventual cu un arbitraj, acest diferend legat de preţ, astfel încât tot ce 

înseamnă depozitare de gunoi în Bucureşti să reintre în legalitate. (...) Din ce spun 

cei de la Vidra, putem să mai folosim acest depozit pentru tot ce înseamnă gunoi 

din Bucureşti cel puţin trei ani, la volumul de aproape un milion de tone pe care îl 

avem în momentul acesta", preciza edilul.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Custodele Coroanei a acordat certificate de Furnizor Regal mai multor 

companii 

Custodele Coroanei Române, Margareta, a acordat luni, într-o ceremonie care a 

avut loc în grădina Palatului Elisabeta, certificate de Furnizor Regal mai multor 

companii. 

 

Calitatea de furnizor este conferită persoanelor sau companiilor comerciale care au 

asigurat livrarea de bunuri sau servicii către Casa Regală timp de cel puţin un an. 

Această calitate nu este un titlu sau o distincţie, ci o recunoaştere a calităţii de 

persoană sau companie comercială de la care Casa Regală a solicitat bunuri sau 

servicii. În consecinţă, calitatea de furnizor nu implică aspecte juridice, politice sau 

comerciale şi nu este expresia unui parteneriat, ci o diplomă care recunoaşte că 

serviciile sau produsele persoanei sau companiei comerciale au fost solicitate şi 

apreciate de Casa Regală. Calitatea de furnizor se oferă pe o perioadă de trei ani, 

după care poate fi luată în discuţie prelungirea ei, pentru o nouă perioadă de trei 

ani. 

 

Alina Neacşa a primit statutul de furnizor al Casei Regale pentru "eleganţa şi 

calitatea aranjamentelor florale" create de aceasta, care au înfrumuseţat adesea 

reşedinţele din Bucureşti sau de la Săvârşin. 

 Şi Euro Garden a primit acest statut, compania producând în pepiniera proprie din 

localitatea Moara Domnească sute de soiuri şi varietăţi de arbori şi arbuşti 

ornamentali, liane, plante perene, pomi şi arbuşti fructiferi adaptaţi la condiţiile din 

ţara noastră. Potrivit lui Radu Ghină, consilier al Casei Majestăţii Sale, începând 

din 2015 această companie şi-a asumat şi consultanţa în vederea reamenajării 

parcului de pe domeniul regal Săvârşin. 

 

Furnizor Regal au devenit şi Microgreens România, producător de microplante şi 

specialităţi culinare fresh, Business Brainz - o companie românească abilitată de 

Ministerul Muncii din 2013 să desfăşoare activitatea de serviciu extern SSM şi 

PSI, precum şi grupul de firme Toneli. 
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De asemenea, Custodele Coroanei a prelungit statutului de furnizor al Casei Regale 

pentru mai multe companii. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Peste 70 de ONG-uri cer Guvernului şi lui Ludovic Orban să nu blocheze 

discutarea candidaturii Roşiei Montane la UNESCO 

74 de organizaţii guvernamentale solicită prim-ministrului Florin Cîţu, ministrului 

Culturii, Bogdan Gheorghiu, şi preşedintelui PNL, Ludovic Orban, care deţine şi 

funcţia de preşedinte al Camerei Deputaţilor, să nu blocheze discutarea 

candidaturii Roşiei Montane la UNESCO din iulie 2021, relatează Agerpres. 

Potrivit iniţiatorilor, scrisoarea este iniţiată în contextul în care în spaţiul public au 

apărut informaţii potrivit cărora „Guvernul ia în considerare, din nou, o posibilă 

amânare sau retragere” a dosarului de nominalizare. 

„Vă solicităm să nu întreprindeţi niciun fel de act sau de procedură administrativă 

prin care să blocaţi discutarea candidaturii Roşiei Montane la UNESCO din iulie 

2021. Vă solicităm să acordaţi un mandat ferm delegaţiei care va reprezenta Statul 

Român la reuniunea Comitetului, în sensul susţinerii fără echivoc a candidaturii 

Roşiei Montane pentru includere în Lista Patrimoniul Mondial UNESCO”, se arată 

în scrisoarea deschisă. 

Semnatarii solicită ca în cel mai scurt timp şi fără prejudicii în raport cu situaţia 

Roşiei Montane reprezentanţii Guvernului să îşi respecte angajamentele luate atât 

prin programele de guvernare, cele făcute în faţa comunităţii internaţionale, a 

UNESCO şi în faţa comunităţii locale din Roşia Montană. În acest sens sunt 

invocate: 

– Transformarea localităţii într-un model de dezvoltare sustenabilă, bazată pe 

valorificarea patrimoniului cultural şi natural şi pe implicare civică; 

– Transferarea Muzeului Mineritului din administrarea Întreprinderii Miniere 

Roşia Montană în cea a Ministerului Culturii, pentru înfiinţarea Muzeului Naţional 

al Mineritului Aurifer; 
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– Continuarea finanţării restaurării obiectelor din Lista Monumentelor Istorice prin 

PNR sau prin Timbrul Monumentelor Istorice; 

– Sprijinirea administraţiei locale, în vederea realizării Planului Urbanistic General 

(PUG) Roşia Montană. 

Organizaţiile menţionează că pe 24 iulie ar urma să fie discutată, în Comitetul 

Patrimoniului Mondial, candidatura Sitului Minier Istoric de la Roşia Montană în 

vederea includerii în Lista Patrimoniului Mondial, nominalizare care se bucură de 

recomandare de înscriere din partea organismelor consultative ale Comitetului. 

Semnatarii adaugă că Roşia Montană este localitatea rurală din România cu cel mai 

mare număr de monumente istorice protejate prin legislaţia naţională şi că 

„nenumărate organizaţii profesionale, la nivel naţional şi internaţional, timp de zeci 

de ani, s-au manifestat fără echivoc pentru salvarea acestui sit, date fiind valoarea 

şi unicitatea” sa la nivel mondial. 

„Roşia Montană este de mai bine de 20 de ani lăsată fără investiţii şi fără strategii 

de dezvoltare la nivel local care să permită comunităţii să prospere. 30 de guverne 

au încercat până acum să înlesnească pentru o companie privată avizarea unui 

proiect minier disproporţionat şi ilegal (inclusiv prin legea specială care a activat 

întreaga societate civilă în 2013). În contextul arbitrajului de la Washington, statul 

român se apără tocmai susţinând că Gabriel Resources nu şi-a îndeplinit obligaţiile 

legale, nu a convins societatea civilă (locală, naţională etc.) de beneficiile 

proiectului şi că nominalizarea la UNESCO nu afectează o eventuală avizare a 

proiectului minier”, se arată în scrisoarea deschisă. 

ONG-urile menţionează că includerea pe Lista Patrimoniului Mondial a unui sit 

reprezintă „un catalizator al dezvoltării economice durabile”, în special a celei 

bazate pe turism cultural. Organizaţiile reamintesc că tocmai Guvernul PNL, prin 

Ministerul Culturii, a solicitat Comitetului UNESCO reluarea procedurilor de 

înscriere în Lista Patrimoniului Mondial, în ianuarie 2020. 

„Retragerea nominalizării de pe agenda discuţiilor Comitetului (aşa cum este 

descrisă în Ghidul Operaţional UNESCO) înseamnă pierderea definitivă a 

întregului demers şi că o eventuală revenire presupune refacerea dosarului şi a 

evaluării sale.  
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Acest scenariu prelungeşte şi mai mult starea de vulnerabilitate a comunităţii 

locale, sărăcia şi lipsa de perspective din ultimii 20 de ani, fiind totodată şi un grav 

semnal de alarmă legat de ceea ce Guvernul şi-a asumat în raport cu patrimoniul 

României la nivel naţional şi internaţional”, reiese din document. 

Printre semnatari se numără: Asociaţia Roşia Montană în Patrimoniul Mondial, 

Comunitatea Declic, Mining Watch România, Fundaţia Pro Patrimonio, Asociaţia 

Salvaţi Bucureştiul, Funky Citizens, Greenpeace România, Fundaţia Eco-Civica, 

Centrul pentru Politici Durabile Ecopolis, Organizaţia Naţională „Cercetaşii 

României”, Federaţia Consiliul Tineretului din România (CTR), Consiliul Naţional 

al Elevilor (CNE), ActiveWatch, Fundaţia Culturală Roşia Montană, Asociaţia Act 

for Tomorrow, Centrul pentru Resurse Civice, Zero Waste Romania, Asociaţia 

Colectiv GTG 30.10, Societate Organizată Sustenabil S.O.S. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Cu țara plină de deșeuri, guvernul a ratat termenul limită pentru 

interzicerea produselor de plastic de unică folosință. România riscă sancțiuni 

din partea UE dacă nu stopează rapid vânzarea farfuriilor, tacâmurilor și 

paielor de plastic 

România a ratat termenul de 3 iulie, impus de o directivă europeană, pentru a 

interzice prin legislație națională vânzarea unei categorii largi de produse de plastic 

de unică folosință, precum farfurii, tacâmuri ori casolete. Ministrul Mediului, 

Tanczos Barna, a dat inițial vina pe colegii de la Sănătate și Mediu, după care a 

revenit și a anunțat că abia săptămâna viitoare va lansa pe circuitul de avizare un 

proiect de ordonanță de urgență. 

De doi ani amână România adoptarea legislației care să transpună Directiva UE 

numărul 2019/904, care obligă statele europene să interzică vânzarea și utilizarea 

farfuriilor, tacâmurilor, paielor, a bețelor pentru baloane și bețișoarele pentru 

urechi. În plus, directiva prevede ca fiecare stat membru să atingă un obiectiv de 

colectare de 90% pentru sticlele din plastic până în 2029, iar sticlele din plastic vor 

trebui să conțină, până în 2025, cel puțin 25% material reciclat, iar până în 2030 

cel puțin 30%.  
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Decizia are ca scop scăderea gradului de poluare a mediului, dat fiind că plasticul 

rămâne mii de ani în mediul înconjurător înainte de distrugere. 

Ministrul Mediului, Tanczos Barna, cel care e responsabil de implementarea 

legislației, a anunțat vineri pe Facebook că proiectul unei ordonanțe de urgență 

”este aproape finalizat” și că el va fi lansat abia săptămâna viitoare în procedură de 

avizare interministerială. Aceasta înseamnă că până la adoptarea lui de către 

guvern va mai trece o perioadă de timp. În acest caz, România riscă declanșarea 

unei proceduri de sancționare (infringement) din partea Comisiei Europene din 

cauza nerespectării legislației comunitare. 

Ministrul Tanczos Barna a încercat săptămâna trecută să dea vina pe colegii de la 

Ministerul Sănătății și Ministerul Economiei pentru întârzierea ordonanței. 

„Nu prea am primit semnale nici sprijin nici de la Ministerul Sănătăţii, deşi ţigările 

şi filtrele acelea care sunt single-use practic sunt cumva, într-un fel, în ograda, în 

curtea Ministerului Sănătăţii. Ministerul Economiei, ca în România de obicei, nu 

ştie să calculeze un impact sau consecinţele interzicerii producţiei acestor produse 

din plastic”, a declarat Tanczos Barna într-o conferință de presă. La doar câteva 

ore, el a revenit cu o postare pe Facebook în care își schimbase cu 180 de grade 

poziția și îl lăuda pe ministrul Economiei: ”Vom finaliza cu succes acest proces de 

transpunere, iar acest lucru i se datorează, în bună măsură, domnului ministru 

Claudiu Năsui, cel care a deblocat situația, odată cu preluarea portofoliului. Îi 

mulțumesc public pentru asta”. 

Tanczos Barna a dat detalii și despre principalele motive ale amânării: perioada de 

tranziție necesară companiilor care au stocuri din mărfurile ce trebuie interzise. 

”Problema cea mai complexă care trebuie rezolvată este perioada de tranziţie. 

Trebuie să vedem cum reuşim să legăm această perioadă în care totul este permis 

cu perioada în care majoritatea acestor produse vor fi interzise atât la producători 

cât şi punerea lor pe piaţă din stocurile pe care le au comercianţii sau producătorii. 

Ar putea exista şi măsuri intermediare. Lucrăm la un act normativ, o ordonanţă, 

prin care măcar la festivaluri să interzicem din vara asta folosirea acestor produse 

care sunt în Directivă. Cred că ar fi un semnal bun, pozitiv, astfel încât măcar acolo 

unde imediat se poate implementa să dăm un semnal pozitiv”, a explicat joi 

ministrul Mediului, citat de Agerpres. 
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Context. Datele Comisiei Europene (CE) arată că produsele de unică folosinţă din 

plastic au un impact negativ major asupra mediului înconjurător şi a sănătăţii 

oamenilor, 70% dintre deşeurile descoperite în apele şi pe plajele europene fiind 

produse din plastic. 

Directiva (UE) 2019/904 privind limitarea impactului unor produse de plastic 

asupra mediului a fost adoptată în urmă cu doi ani şi prevede zece categorii de 

produse: beţigaşe de urechi, farfurii şi tacâmuri de unică folosinţă, baloane şi beţe 

pentru acestea, ambalaje de mâncare, pahare din plastic pentru băuturi, alte 

ambalaje folosite pentru băuturi, filtre de ţigări, pungi de plastic, ambalaje din 

plastic, şerveţele umede şi alte produse de igienă din plastic. 

Documentul forului european prevede şi faptul că, în conformitate cu politica UE 

privind deşeurile, statele membre trebuie să ia măsuri pentru a reduce consumul 

anumitor materiale plastice de unică folosinţă pentru care nu există nicio 

alternativă (căni de băut, inclusiv huse şi capace, şi recipiente cu alimente 

preparate pentru consum imediat), dar şi să monitorizeze consumul acestor produse 

de uz unic, precum şi măsurile luate şi raportează progresele înregistrate către 

Comisia Europeană. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 MApN: Şeful Statului Major al Apărării din Bulgaria - în vizită oficială în 

România 

Şeful Statului Major al Apărării din Bulgaria, amiralul Emil Eftimov, va efectua, 

de marţi până joi, o vizită oficială în România, la invitaţia şefului Statului Major al 

Apărării, generalul-locotenent Daniel Petrescu. 

 

Potrivit unui comunicat MApN transmis AGERPRES, discuţiile oficialilor militari 

se vor axa pe creşterea cooperării prin participarea în comun la o serie de iniţiative 

regionale şi exerciţii în format bilateral şi multinaţional, precum şi pe consolidarea 

în regiunea Mării Negre a măsurilor din cadrul prezenţei avansate adaptate a 

NATO. 
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În program sunt incluse întâlniri la comandamentele Brigăzii Multinaţionale Sud-

Est din Craiova, Diviziei Multinaţionale Sud-Est din Bucureşti, Brigăzilor 8 

Rachete Operativ Tactice şi 282 Blindată din Focşani şi Regimentului 74 

PATRIOT din Mihai Bravu. 

 

Vizita mai cuprinde întrevederi ale amiralului Emil Eftimov cu militarii bulgari 

încadraţi în structurile aliate dislocate pe teritoriul ţării noastre. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 România, ţara cu cea mai abruptă majorare a importurilor de gaz rusesc în 

primele şase luni: cantităţile au crescut de 3,6 ori. Gazprom se apropie de 

maximul istoric cu exporturile internaţionale 

Preţul spot al gazului pentru azi ajunsese la bursa CEGH de la Viena la 37,5 euro 

pe MWh, în creştere masivă faţă de nivelul de 17 euro pe MWh de la începutul 

anului. 

De la începutul anului, preţul gazului s-a dublat, în contextul în care Europa se 

confruntă cu un deficit major la nivelul ofertei ♦ În România, importurile de gaz 

rusesc au explodat. 

„În ianuarie-iunie, Gazprom a produs 260,8 miliarde de metri cubi, cu 18% mai 

mult decât perioada similară a anului trecut, potrivit datelor preliminare. 

Exporturile au ajuns la 99,9 miliarde de metri cubi, aproape de recordul istoric al 

perioadei, de 101,2 mld. metri cubi. Creşterea faţă de perioada similară a anului 

trecut este de 25,7%”, se arată pe site-ul Gazprom Export, braţul de livrări externe 

al colosului Gazprom. 

România este, după primele şase luni, campioană la ritmul de creştere al 

importurilor de la Gazprom, se arată în sursa menţionată. „Livrările companiei au 

crescut mai ales în Turcia (209,3%), Germania (43,3%), Italia (14,1%), Franţa 

(15,1%), România (264%), Polonia (18,6%), Bulgaria (42,6%), Serbia (103%) şi 

Grecia (24%). Exporturile către China prin gazoductul Puterea Siberiei sunt de 

asemenea în creştere”, anunţă Gazprom Export. 
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În cazul României, şi nu numai, iarna friguroasă, primăvara neobişnuit de rece şi 

redresarea economiei sunt factorii care au ridicat cererea de gaze cu 9% în primele 

cinci luni ale anului. Vestea mai puţin bună este că avansul a fost susţinut prin 

creşterea cu 24% a importurilor de gaz rusesc, care a ajuns din nou la o pondere de 

peste 20% din consumul naţional. Mai mult, preţul spot al gazului pentru azi 

ajunsese la Bursa CEGH de la Viena la 37,5 euro pe MWh, în creştere masivă faţă 

de nivelul de 17 euro pe MWh de la începutul anului. 

„Preţurile gazelor au atins un maxim istoric, în condiţiile în care Europa se 

confruntă cu un deficit acut la nivelul ofertei”, scriau recent jurnaliştii de la 

Bloomberg. „Rusia livrează de asemenea mai puţin via Ucraina, o rută cheie de 

tranzit către Europa, iar ucrainenii susţin că astfel de acţiuni scumpesc gazele şi 

echivalează cu un şantaj”, mai preciza sursa menţionată. 

Totodată, şeful operatorului sistemului de transport de gaze din Ucraina a declarat 

că după părerea sa gigantul rus Gazprom restrânge în mod intenţionat livrările de 

gaze către Europa în încercarea de a forţa aprobarea controversatului gazoduct 

Nord Stream 2 către Germania, notează Financial Times. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Comisia Europeană investighează România pentru sprijinul de 190 de 

milioane de euro pe care vrea să-l acorde TAROM 

Comisia Europeană a deschis o investigație aprofundată pentru a evalua dacă 

măsurile de sprijin acordate de autoritățile române companiei aeriene TAROM 

sunt conforme cu normele UE privind ajutoarele de stat acordate întreprinderilor 

aflate în dificultate, a anunțat luni executivul european. 

 

TAROM, compania română de transporturi aeriene deținută de stat, se confruntă de 

ani de zile cu dificultăți financiare. TAROM a primit de la statul român un 

împrumut de salvare temporar de aproximativ 36,7 milioane EUR, după aprobarea 

de către Comisie în temeiul normelor UE privind ajutoarele de stat în februarie 

2020. La 28 mai 2021, autoritățile române au notificat Comisiei un plan de 

restructurare a companiei TAROM, potrivit unui comunicat al Comisiei Europene. 

 

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/ro/ip_21_3461
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Planul de restructurare stabilește un pachet de măsuri pentru raționalizarea 

operațiunilor TAROM, reînnoirea flotei companiei aflate în proces de învechire și 

reducerea costurilor. România intenționează să sprijine restructurarea printr-o 

finanțare publică de aproximativ 190 de milioane EUR. Acest sprijin ar urma să fie 

acordat sub forma unei injecții de capital, a unei subvenții și a eliminării din bilanț 

a datoriilor corespunzătoare valorii ajutorului pentru salvare (aproximativ 36,7 

milioane EUR) și a dobânzii aferente. 

Ce va investiga Comisia Europeană privind sprijinul acordat de România 

companiei TAROM 

Normele UE privind ajutoarele de stat, în special Orientările Comisiei privind 

ajutoarele pentru salvare și restructurare, permit statelor membre să sprijine, în 

anumite condiții stricte, întreprinderile aflate în dificultate. Mai precis, se poate 

acorda ajutor pentru salvare pentru o perioadă de până la șase luni. După această 

perioadă, fie ajutorul pentru salvare trebuie să fi fost rambursat, fie statul membru 

trebuie să notifice Comisiei un plan de restructurare pentru a fi evaluat în 

conformitate cu normele privind ajutoarele de stat. Pentru ca ajutorul de 

restructurare să fie aprobat, planul trebuie să asigure faptul că viabilitatea 

întreprinderii poate fi restabilită fără a primi în continuare sprijin din partea 

statului, că aceasta contribuie într-o măsură suficientă la costurile restructurării sale 

și că denaturările concurenței generate de ajutor sunt eliminate cu ajutorul unor 

măsuri de compensare care includ, în special, măsuri structurale. 

 

În acest stadiu, Comisia are îndoieli cu privire la faptul că planul de restructurare și 

ajutorul pentru sprijinirea acestuia îndeplinesc condițiile prevăzute în orientări, 

potrivit comunicatului. 

 

Investigația aprofundată a Comisiei va examina în special: 

 dacă planul de restructurare propus este adecvat pentru rezolvarea 

dificultăților companiei TAROM și pentru restabilirea viabilității pe termen 

lung a acesteia într-un interval de timp rezonabil, fără să i se acorde în 

continuare ajutor de stat; 
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 dacă TAROM sau operatorii de pe piață ar urma să contribuie suficient la 

costurile de restructurare, asigurându-se astfel că planul de restructurare nu 

se bazează excesiv pe finanțarea publică și că ajutorul este proporțional, 

precum și 

 dacă planul de restructurare ar urma să fie însoțit de măsuri adecvate de 

limitare a denaturărilor concurenței create de ajutor. 

 Comisia își va continua investigațiile pentru a afla dacă îndoielile sale 

inițiale se confirmă. Deschiderea unei investigații oferă României și părților 

terțe interesate posibilitatea de a prezenta observații și nu anticipează 

rezultatul acesteia. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Parlamentul European solicită primirea Bulgariei şi României în Schengen 

Parlamentul European va adopta săptămâna aceasta un raport, în care este prevăzut 

că va solicita încă o dată ca Bulgaria și România să fie primite în Schengen, 

conform agendei ultimei reuniuni a deputaților europeni înainte de vacanța de vară. 

PE arată că în 2011 și 2018 a adoptat rezoluții cu o cerere similară. Marţi seară, 

deputații europeni vor dezbate raportul, care îndeamnă insistent Consiliul UE să ia 

măsuri imediate pentru a ridica controalele la frontierele terestre, maritime și 

aeriene ale celor două țări, relatează Monitor, potrivit Rador. 

Tot marţi, PE va discuta din nou orientările preconizate ale Comisiei Europene 

(CE) pentru corelarea cheltuielilor bugetului UE cu legalitatea. Se așteaptă ca 

deputații europeni să ceară să fie informați cel puțin de două ori pe an cu privire la 

măsurile pe care CE le ia pentru a proteja bugetul și legat de cazurile suspectate de 

abuz pe care le examinează. PE va insista să audă primele date cel târziu în 

octombrie. 

Deputații vor cere includerea corupției ca o încălcare a noii legislații europene 

împotriva nerespectării drepturilor omului în întreaga lume. Se arată că această 

abordare este aplicată de Statele Unite și Canada. Se prevede ca PE să solicite 

sancțiuni mai dure împotriva diseminatorilor de dezinformare, precum și pentru 

intervenții externe în alegeri. 

https://www.monitor.bg/bg/a/view/ep-prizovava-da-ni-priemat-v-shengen-272288
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Miercuri, deputații europeni vor discuta situația statului de drept în Polonia și 

Ungaria. Se așteaptă ca aceștia să discute despre noua lege maghiară legată de 

comunitatea LGBT + și să adopte o rezoluție. 

La începutul lunii iunie, Comisia Europeană a cerut Consiliului European să dea 

undă verde „cât mai curând posibil” aderării României, Bulgariei și Croației la 

Schengen. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Curtea de Conturi Europeană IMPUNE o linie în UE: 'Poluatorii trebuie să 

plătească pentru pagubele provocate mediului și nu publicul' 

Contribuabilii sunt forţaţi de multe ori să plătească pentru curăţarea daunelor aduse 

mediului, în timp ce companiile responsabile evită costurile, a anunţat luni Curtea 

de Conturi Europeană, într-un raport special care se concentrează pe aplicarea 

inconsecventă a principiului "poluatorul plăteşte", transmite Reuters, potrivit 

Agerpres. 

Comisia Europeană urmează să propună în acest an reguli care vor forţa 

companiile să identifice şi să corecteze riscurile la adresa drepturilor omului şi a 

mediului în lanţurile lor de aprovizionare. 

Însă, pentru moment, Curtea de Conturi Europeană a constatat că principiul 

"poluatorul plăteşte" este reflectat şi aplicat în grade diferite în diversele politici de 

mediu ale UE şi că acoperirea şi aplicarea sa erau incomplete. Uneori, bugetul UE 

este folosit pentru finanţarea unor acţiuni de curăţare care, potrivit PPP, ar trebui să 

fie suportate de poluatori. 

"Poluatorii trebuie să plătească pentru pagubele provocate mediului. Cu toate 

acestea, până acum, contribuabilii europeni au fost forţaţi, de mult prea multe ori, 

să suporte costurile pe care poluatorii ar fi trebuit să le plătească", a declarat 

autorul raportului Viorel Ştefan, membru al Curţii de Conturi Europene. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-international-24835539-comisia-europeana-Romania-extinderea-spatiului-schengen.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24835539-comisia-europeana-Romania-extinderea-spatiului-schengen.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24835539-comisia-europeana-Romania-extinderea-spatiului-schengen.htm


CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 iulie 2021 37 

 

Auditorii au analizat un lot de 42 de proiecte de curăţare a mediului, care au fost 

sprijinite cu 180 de milioane de euro de la fondurile UE, pentru a rezolva o serie de 

probleme precum poluarea industrială şi contaminarea zonelor unde sunt amplasate 

gropi de gunoi în Italia, Polonia şi Portugalia. 

Aproximativ o treime din bani au fost cheltuiţi pentru "zone contaminate orfane", 

acele zone contaminate în care pagubele au fost făcute în urmă cu atât de mult timp 

încât poluatorii nu mai pot fi identificaţi sau traşi la răspundere. În alte cazuri, 

contribuabilii europeni au plătit pentru curăţare din cauză că firma responsabilă era 

insolventă. 

Curtea de Conturi Europeană recomandă Comisiei: să evalueze posibilitatea de a 

consolida integrarea principiului "poluatorul plăteşte" în legislaţia privind protecţia 

mediului; să ia în considerare consolidarea aplicării Directivei privind răspunderea 

pentru mediul înconjurător; şi să protejeze fondurile UE, astfel încât acestea să nu 

fie folosite pentru a finanţa proiecte care ar trebui să fie în sarcina poluatorului. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Propunere în Parlamentul European pentru a include corupția pe lista 

criteriilor luate în calcul atunci când se decid sancțiuni UE 

Parlamentul European va dezbate și va vota în sesiunea plenară care începe luni la 

Strasbourg o rezoluție prin care se cere includerea corupției ca infracțiune pentru 

care pot fi impuse sancțiuni la nivelul Uniunii Europene, alături de încălcări ale 

drepturilor omului. 

Propunerea este inclusă, de altfel, în rezoluția prin care se aprobă noul regim global 

de sancțiuni pentru încălcarea drepturilor omului, propus de Consiliul UE la 

sfârțitul anului trecut. 

Regulamentul Consiliului instituie un cadru care îi va permite să vizeze persoane și 

entități responsabile, implicate sau asociate cu încălcări grave ale drepturilor 

omului și abuzuri la nivel mondial. Astfel de măsuri restrictive vor prevedea o 

interdicție de călătorie aplicabilă persoanelor fizice și înghețarea fondurilor 

persoanelor fizice și entităților. 

https://www.consilium.europa.eu/en/press/press-releases/2020/12/07/eu-adopts-a-global-human-rights-sanctions-regime/
https://www.consilium.europa.eu/en/press/press-releases/2020/12/07/eu-adopts-a-global-human-rights-sanctions-regime/
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Cadrul pentru măsurile restrictive vizate se aplică actelor precum genocidul, 

crimele împotriva umanității și alte încălcări grave ale drepturilor omului sau 

abuzuri (de exemplu, tortură, sclavie, ucideri extrajudiciare, arestări arbitrare sau 

detenții). 

Comisia pentru afaceri externe a Parlamentului European consideră că și corupția 

are „un impact devastator” asupra situației drepturilor omului și subminează adesea 

funcționarea și legitimitatea instituțiilor și statul de drept, se arată în rezoluție. 

Prin urmare, europarlamentarii îndeamnă Comisia Europeană să prezinte o 

propunere legislativă care extinde domeniul de aplicare a regimului global al 

sancțiunilor pentru drepturile omului (GHRSR) pentru a acoperi infracțiuni de 

corupție. 

O altă schimbare ar viza numărul de voturi necesar pentru impunerea unor 

sancțiuni în astfel de cazuri: majoritate calificată. 

Textul a fost adoptat cu 58 de voturi pentru, 8 împotrivă și 3 abțineri în Comisia 

pentru afaceri externe și urmează să fie dezbătut de plenul Parlamentului European 

marți, iar votul va avea loc miercuri. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Merkel şi Macron au discutat cu Xi Jinping. Relațiile UE - China, supuse la 

presiuni tot mai mari 

Cancelarul german Angela Merkel şi preşedintele francez Emmanuel Macron au 

discutat luni prin videoconferinţă cu liderul chinez Xi Jinping, într-un context în 

care relaţiile între UE şi a doua cea mai mare economie a lumii sunt supuse la 

presiuni tot mai mari, relatează dpa şi Reuters. 

Videoconferinţa s-a concentrat asupra relaţiilor UE-China, comerţului 

internaţional, protecţiei climei şi biodiversităţii, potrivit purtătorului de cuvânt al 

guvernului german. 
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De asemenea, s-a discutat despre cooperarea în lupta împotriva pandemiei de 

COVID-19, aprovizionarea cu vaccinuri la nivel global şi alte chestiuni 

internaţionale şi regionale. 

Merkel şi Macron au pledat pentru înăsprirea obiectivelor pe termen scurt de 

reducere a emisiilor de dioxid de carbon, precum şi pentru un efort comun de 

protejare a biodiversităţii. 

Oraşul chinez Kunming găzduieşte în octombrie o conferinţă a ONU privind 

biodiversitatea, în timp ce următoarea conferinţă ONU dedicată combaterii 

schimbărilor climatice începe puţin mai târziu la Glasgow, în Scoţia. 

Xi Jinping a pledat pentru „multilateralism şi cooperare” 

Potrivit unor surse chineze, Xi Jinping a pledat pentru „multilateralism şi 

cooperare” în cadrul videoconferinţei. Reuters, care citează televiziunea de stat 

CCTV, relatează că Xi Jinping şi-a exprimat speranţa că europenii pot juca un rol 

mai activ în afacerile internaţionale, că pot obţine independenţa strategică şi că pot 

oferi un mediu corect, transparent şi nepărtinitor pentru companiile chineze. 

Cei trei lideri au discutat ultima dată în aprilie, iar principalul subiect de discuţie a 

fost protecţia mediului. De atunci, tensiunile au crescut între China şi UE, notează 

dpa. 

UE acuză Beijingul de practici comerciale incorecte, comiterea de abuzuri 

împotriva minorităţii uigure, suprimarea mişcării pentru democraţie din Hong 

Kong şi etalarea puterii sale militare în disputele teritoriale cu veciniiinformează 

Agerpres. 

În mai, Parlamentul European a amânat votul asupra unui mult-aşteptat acord de 

investiţii între China şi UE. Această decizie a fost provocată de contra-sancţiunile 

aspre impuse de China în martie în replică la acţiunile punitive ale europenilor 

împotriva unor oficiali chinezi, consideraţi responsabili de încălcări ale drepturilor 

omului în regiunea autonomă Xinjiang. 

(Sursa: Digi 24) 

 


